

ÍNDICE HISTÓRICO ESPAÑOL



ISSN: 0537-3522

CEHI- Universitat de Barcelona (juny 2019)



Tarsicio de Azcona. Pamplona: Gobierno de Navarra, 2017.
Príncipe de Viana, 267. 256 pàgs. [18,5 x 29,5].

Volum dedicat a aquest personatge, per aquest motiu s'han seleccionat i publicat alguns dels seus estudis inèdits. S'inicia amb una semblança redactada per José Ángel ECHEVARRÍA sobre Tarsicio de Azcona, que és el nom civil de Jesús Morrás Santamaría. Va néixer a Azcona (Vall de Yerri, 1923). Estudià a l'ordre caputxina i després passà a ser capellà. Va ser enviat a la Universitat Gregoriana de Roma (lloc on va obtenir la llicenciatura el 1950). Allà va realitzar la tesi doctoral *La elección y reforma del episcopado español en tiempos de los Reyes Católicos* (1952). Al tornar va ser professor al col·legi de teologia dels caputxins, tasca que ha compaginat amb la seva activitat investigadora. Ha publicat una vintena de llibres (monografies) i més de cent articles. La seva producció gira sobre quatre núclis temàtics.

En primer lloc destaquen els treballs relacionats amb el regnat dels Reis Catòlics, entre els quals s'ha centrat en l'episcopat espanyol al temps dels Reis Catòlics, el regnat d'Isabel la Catòlica, la biografia sobre la reina i l'estudi del seu regnat, així com altres personatges rellevants: Fr. Fernando de Talavera o Juana de Castilla. S'inclouen quatre articles seus.

El segon núcli temàtic el formen els temes sobre Guipúzcoa dels ss. XV i XVI relatius a la conquesta de Navarra (en conté quatre). Ha tractat aspectes sobre la incorporació de Navarra al regne de Castella i de microhistòria, sobre el poble d'Azcona y la vall de Yerri. Assajos sobre Pamplona i els barris extramurs durant els ss. XVI I XVII, a la zona on es trobaven els Caputxins Extramurs.

El tercer grup gira entorn la província caputxina de Navarra-Cantàbria-Aragó en relació amb Navarra i alguns dels seus convents (Renteria, Borja, Sangüesa, Saragossa i Pamplona). S'apropa a la formació de l'antiga província caputxina de Navarra i Cantàbria a partir de 1678. Ha revisat els convents de Rentería, Saragossa i Pamplona per realitzar monografies, basades en arxius locals de caire divers (municipals, diocesans, notariaus). Consten dos estudis sobre franciscanisme i uns altres dos sobre temes locals.

El darrer grup està format pels escrits només coneguts pels religiosos caputxins: notes necrològiques i bibliogràfiques redactades per Tarsicio pel *Boletín Oficial* de la província caputxina, publicat entre els anys 1946 a 2011. Així com els seus articles menors a revistes de difusió religiosa i d'informació interna.

IHE
(Secretaria de la revista)

ÍNDICE HISTÓRICO ESPAÑOL



ISSN: 0537-3522

CEHI- Universitat de Barcelona (juny 2019)

Traducción de la reseña anterior:

El volumen se ha dedicado a este personaje y se han seleccionado algunos de sus estudios inéditos para publicarlos en el mismo. Se inicia con una semblanza redactada por José Ángel ECHEVERRÍA sobre Tarsicio de Azcona, cuyo nombre civil es Jesús Morrás Santamaría. Nació en Azcona (Valle de Yerri, 1923). Estudió en la orden capuchina y después fue ordenado sacerdote. Fue enviado a la Universidad Gregoriana de Roma (donde obtuvo la licenciatura en 1950). Allí realizó la tesis doctoral *La elección y reforma del episcopado español en tiempos de los Reyes Católicos* (1952). De vuelta fue profesor en el colegio de teología de los capuchinos, tarea que ha compaginado con su actividad investigadora. Ha publicado una veintena de libros (monografías) y más de cien artículos. Su producción gira en torno a cuatro núcleos temáticos.

En primer lugar destacan los trabajos relacionados con el reinado de los Reyes Católicos, entre los cuales se ha centrado en el episcopado español en tiempos de los Reyes Católicos, el reinado de Isabel la Católica, la biografía sobre la reina y el estudio de su reinado, así como otros personajes relevantes: Fr. Fernando de Talavera o Juana de Castilla. Se incluyen cuatro artículos suyos.

El segundo núcleo temático lo forman los temas guipuzcoanos de los ss. XV y XVI en torno a la conquista de Navarra (contiene cuatro). Ha tratado aspectos relativos a la incorporación de Navarra al reino de Castilla y de microhistoria, sobre el pueblo de Azcona y el valle de Yerri. Ensayos sobre Pamplona y los barrios extramurales durante los ss. XVI y XVII, en la zona donde se encontraban los Capuchinos Extramuros.

El tercer grupo gira en torno a la provincia capuchina de Navarra-Cantabria-Aragón en su relación con Navarra y algunos de sus conventos (Rentería, Borja, Sangüesa, Zaragoza y Pamplona). Se acerca a la formación de la antigua provincia capuchina de Navarra y Cantabria a partir de 1678. Ha revisado los conventos de Rentería, Zaragoza y Pamplona para realizar monografías, basadas en archivos locales de índole diversa (municipales, diocesanos, notariales). Constan dos estudios sobre franciscanismo y otros dos sobre temas locales.

El último grupo se encuentra formado por los escritos sólo conocidos por los religiosos capuchinos: notas necrológicas y bibliográficas redactadas por Tarsicio para el *Boletín Oficial* de la provincia capuchina, publicado entre los años 1946 a 2011. Además de sus artículos menores en revistas de difusión religiosa y de información interna.

IHE
(Secretaría de la revista)